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کنسرت وداع در راه

پروژه موسیقایی »وداع« به آهنگسازی و خوانندگی حسام 
آرین و تهیه کنندگی امیرحسین شفیعی، طی روزهای آینده 
در تهران و چند شهر کشــورمان پیش روی مخاطبان قرار 

خواهد گرفت.
به گزارش مهر، حســام آرین، آهنگســاز و خواننده درباره 
جزئیات برگزاری این پروژه موسیقایی در تهران و شهرهای 
مختلف کشور گفت: براساس برنامه ریزی های صورت گرفته، 
کنسرت »وداع« به آهنگسازی و خوانندگی بنده و با استفاده 
از آثار شاعران کلاسیک ادبیات کشورمان ازجمله حافظ و 
همچنین شاعران معاصر مانند قاسم صرافان، طی روزهای 
آینده با روایت جنــاب احمد صمصامــی و تهیه کنندگی 
امیرحسین شــفیعی در قالب یک پروژه موســیقایی ویژه 

محرم اجرا می شود.
این پروژه موسیقایی در قالب یک کنسرت روایی به صحنه 
می رود که قالب محتوایی آن متمرکز بر واقعه عاشورا و وداع با 
5شخصیت بزرگ و ارجمند این واقعه است که سعی کرده ایم 
در دل این اتفاق جانگــداز، دیدگاه ویــژه ای را پیش روی 

مخاطبان قرار دهیم.
این آهنگساز و خواننده درباره دیگر جزئیات کنسرت »وداع« 
گفت: براساس برنامه ریزی هایی که انجام گرفته این پروژه 
ابتدا در تهران و سپس در 7شــهر دیگر کشور در قالب یک 
کنسرت موســیقایی ویژه محرم پیش روی مخاطبان قرار 

می گیرد.
وی با بیان اینکه به زودی دیگر جزئیات این کنســرت اعلام 
خواهد شــد، افزود: آنچه برای اجرای این برنامه در تهران 
و شهرستان ها درنظر گرفته شــده، اجرای کنسرتی است 
که به لحــاظ محتوایی کمتر شــاهد اجــرای آن بوده ایم؛ 
شــرایطی که تصمیم دارم آن را به عنوان اصلی ترین مسیر 
موســیقایی خودم تعیین کنم تا بتوانم براساس آن معرف 
مؤثری برای شخصیت های برجســته تاریخ سرزمین ایران 
و دیگر مؤلفه های ملی و مذهبی کشــورم باشــم. شرایطی 
که امیدوارم نتیجه خوبی داشته باشد و بتوانیم در کنار هم 
به صورت تخصصــی حرف های تازه ای بــرای گفتن با زبان 

موسیقی داشته باشیم.

پیروزی سینما

فرانسیس فورد کاپولا فیلمساز ۸۴ ساله آمریکایی موفقیت 
2 فیلم »باربی« و »اوپنهایمر« را »پیروزی سینما« توصیف 
کرد. موفقیت 2 فیلــم  »باربی« ســاخته »گرتا گرویگ« 
و »اوپنهایمر« بــه کارگردانی »کریســتوفر نولان« هر دو 
بسیار فراتر از حد انتظار بوده و این رکوردشکنی با تمجید 
»فرانسیس فوردکاپولا« فیلمساز برجسته  آمریکایی همراه 
شده است.کارگردان »پدرخوانده« در صفحه اجتماعی خود 
در پاسخ به پرســش کاربران درباره این دو فیلم موفق این 
روزهای سینمای جهان نوشت: »من هنوز آنها را ندیده ام، 
اما این واقعیت که مردم سالن های بزرگ را برای دیدنشان 
پر می کنند و اینکــه نه این فیلم ها دنباله ای هســتند و نه 
پیش درآمدی و هیچ عددی به آنها ضمیمه نمی شود یعنی 
منحصر به فرد هستند و این یک پیروزی برای سینماست. 
فیلم های »باربــی« و »اوپنهایمر« در فروش افتتاحیه آخر 
هفته خود از 2۱ تا 2۳ جولای فراتــر از پیش بینی ها عمل 
کردند. ســاخته فانتزی »گرویگ« نه تنهــا یکی از برترین 
فروش های آغازین از زمان همه گیری را رقم زد بلکه رکورد 
بزرگ ترین فروش افتتاحیه یک کارگردان زن را نیز شکست. 
»اوپنهایمر« ساخته »نولان« نیز عنوان سومین افتتاحیه 
بزرگ یک فیلم بیوگرافیک در آمریکای شــمالی را به نام 

خود ثبت کرد.
»کاپولا« پیش از این در مــورد بیزاری خــود از دنباله ها، 
پیش درآمدها و به طور کلی صنعت سینمای مدرن به صراحت 
صحبت کرده بود. اگرچه او خالق سه گانه »پدرخوانده« است 
اما این کارگردان و تهیه کننده از طرفداران آثار مارول و سری 

فیلم های سینمایی آن نیست.
او در ســال 2۰22 در مصاحبه ای با مجلــه »GQ« گفت: 
»پیش تر فیلم های استودیویی وجود داشت. اکنون فیلم های 
مارول وجود دارد. فیلم مارول چیست؟ یک فیلم مارول یک 
نمونه اولیه فیلم است که بارها و بارها و بارها و بارها ساخته 

می شود تا متفاوت به نظر برسد.«
این کارگردان برنده اســکار که بیــش از 5 دهه در صنعت 
ســینما فعال بوده و نحوه تغییر مدیوم را در طول سال ها 
شاهد بوده است، در پاسخ به یکی از کاربران صفحه مجازی 
خود درباره آینده ســینما در ۱۰ ســال آینــده، تنها ابراز 
امیدواری کرد و گفت: »تصور من این است که ما در آستانه 
یک عصر طلایی هستیم و سینمای شگفت انگیز و روشنگر 
در ســالن های بزرگ دیــده می شــود«.»مگالوپولیس« 
جدیدترین پروژه سینمایی »فرانسیس فورد کاپولا« است 
که فیلمبرداری آن ۳۰ مارس 2۰2۳ به پایان رسید و اکنون 

در مرحله پساتولید قرار دارد.

»گیجگاه« در صف اکران

شورای صنفی نمایش قرارداد سرگروهی اکران 
فیلم هــای ســینمایی »دســت انداز«، »میان 

صخره ها« و »گیجگاه« را ثبت کرد.
به گزارش همشهری، پانزدهمین جلسه شورای 
صنفی نمایش در حالی دیروز- یکشنبه ۸مرداد - 
در سازمان سینمایی تشکیل شد که در این جلسه 
قرارداد اکران۳فیلم به ثبت رسید. فیلم سینمایی 
»دست انداز« )تولید سال ۱۳۹۹( به کارگردانی 
کمال تبریزی با پخش »خانه فیلم« به سرگروهی 

پردیس ایرانمال.
»میان صخره هــا« )تولیــد ســال ۱۴۰۰( به 
کارگردانی مختــار عبداللهی بــا پخش »کویر 

فیلم« به سرگروهی پردیس مگامال.
»گیجگاه« )تولید ســال ۱۳۹۹( به کارگردانی 
عــادل تبریزی بــا پخــش »بهمن ســبز« به 
سرگروهی پردیس آزادی بعد از فیلم »بی مادر«. 

)برنامه آینده(

رونمایی از آتش و گلستان در فجر

تدوین فیلم »آتش و گلستان« با نگاهی به زندگی شهید ابراهیم 
هادی شروع شد.

علی رویین تن، کارگردان »آتش و گلستان« گفت:»فیلمبرداری 
این مستند داستانی به پایان رسیده و فقط یک روز از کار باقی مانده 
که در میانه تدویــن، فیلمبرداری انجام خواهد شــد. به زودی 
آهنگســاز و صداگذار نیز معرفی می شوند. در این مرحله حیدر 

اسلامی پشتیبانی فنی پروژه را برعهده دارد.«
به گزارش ایســنا، علی رویین تن با اشــاره به اینکه »آتش و 
گلستان« تجربه متفاوتی است، گفت:»امیدوارم آبرویم نرود 
چون کاری نیست که مشــابه آن قبلا زیاد انجام شده باشد 
و به همین دلیــل نمی دانم بازخورد آن چــه خواهد بود.« او 
همچنین گفت که ممکن اســت این فیلم در جشنواره فجر 

امسال رونمایی شود.
»آتش و گلستان« یک مستند داســتانی است که 7محقق در 
آن تلاش می کنند تا درباره شهید ابراهیم هادی، حقایقی را که 
دریافت و برداشــت کرده اند، برای کارگردانی که قصد نوشتن 
فیلمنامه ای براساس زندگی این شــهید را دارد، ارائه کنند. این 
فیلم قرار است پشتوانه ای باشد برای ساخت یک فیلم سینمایی 

به نام »چریک« که روایتگر پهلوانی و زندگی این شهید است.

نقل قول خبر

سینما

سینمای جهان

 خبر

موسیقی

ساخت »شیطان صفت« اولویت هیچ 
نهادی نیست

مهدی صباغ زاده، تهیه کننده و کارگردان: 
سال گذشته برای فیلم »شیطان صفت« 
پروانه ساخت گرفتم که قصه اش مربوط 
به اتفاقاتی در پیش از انقلاب اســت و تا 
حدی یک قصه سیاسی و اجتماعی دارد 
اما وقتی بــرای تولید بــه بنیاد ســینمایی 
فارابــی مراجعه کــردم بــه مــن گفتند که 
ساخت اینگونه فیلم ها در اولویت نیست 
و حتــی ســازمان اوج هــم بــه مــن گفــت 
کــه تولیــد ایــن فیلــم در شــرایط حاضــر 

حساسیت برانگیز است. /ایلنا

مشکلات ریل گذاری جدید سینما
مهدی سجاده چی، فیلمنامه نویس:آنچه 
در حدود ۴۰ ســال رقم خورده را نمی شود 
در مــدت زمــان کوتــاه ۲ تــا ۴ ســال تغییر 
 داد و ریل گــذاری جدیــدی درنظــر گرفت؛ 
چرا که اگر دستیابی به این هدف را ممکن 
بدانیم هم، امکان آن نیازمند آماده سازی 
زیرساخت ها و استفاده از افراد متخصص 
است. با وجود اینکه مسئولان سینمایی 
درنظــر داشــتند کــه چنیــن کاری انجــام 
دهند، در عمل مجبور شدند اتفاقات روز 
را مدیریت کنند و در حال حاضر هم درگیر 
همین مسئله هستند و سازمان سینمایی 
در تــلاش اســت اتفاقــات روز را مدیریت 
کند تا به شــرایط اول برگــردد و اگــر توانی 
باقی ماند دوباره به همان سیاســتگذاری 

رجوع کند.

فیلمبــرداری فیلم ســینمایی 

تولید
»ساعت ۶ صبح« به نویسندگی و 
کارگردانــی مهــران مدیــری و 
تهیه کنندگی علی اوجی به پایان رسید. این فیلم 
مضمونی ملتهب و اجتماعی دارد. سمیرا حسن پور، 
مهرداد صدیقیان، مونا فرجاد، تینو صالحی، سعید 
زارعی، مهران مدیری و جمعی از بازیگران تئاتر و 
سینما در این فیلم به ایفای نقش پرداخته اند. مدیر 
فیلمبرداری »ساعت ۶صبح« مسعود سلامی است. 
این فیلم، قبل از این »بن بســت« نام داشت که به 
»ســاعت ۶صبح« تغییر نام یافت. به نظر می رسد 
فیلمنامه اولیه، نوشته عباس رافعی بوده است. رافعی 
درباره این فیلمنامــه گفته اســت: »مدتی قبل 

فیلمنامه ای را نوشته بودم به نام »بن بست« که قرار 
بود خودم آن را کارگردانی کنم، ولی آن را به آقای 
مدیری واگــذار کردم.« وی با اشــاره بــه اینکه 
»بن بست« پس از بازنویسی و اعمال تغییراتی توسط 
مدیری برای گرفتن پروانه ســاخت، به »ســاعت 
۶صبح« تغییر نام پیدا کــرد، درباره چگونگی این 
واگذاری توضیح داد: »می خواستم با تهیه کنندگی 
آقای )علی( اوجی آن را بسازم که آقای مدیری از این 
طریق در جریان داستان فیلمنامه قرار گرفتند و از 
آنجا که قصه را دوست داشتند، نسبت به ساختش 
اظهار علاقه کردند و من هم آن را واگذار کردم. بعد 
هم با توجه به اسم فیلم قبلی شان »ساعت 5عصر«، 

نام این فیلم هم تغییر کرد.«

کیانوش عیاری پیش تر اعلام کرده 

اکران
بود که »ویلای ســاحلی« از نهم 
مرداد ماه اکرانش شروع می شود، 
اما این اتفــاق نیفتــاده و حالا علی ســرتیپی، 
تهیه کننده و پخش کننده فیلــم جدید عیاری 
می گویــد: »این فیلــم مهر ماه اکرانش شــروع 
می شود.« ویلای ساحلی عیاری درحالی اکرانش به 
پاییز موکول شده که ســریال »۸7متر« او نیز در 
بلاتکلیفی قرار دارد؛ سریالی که تولیدش تقریبا 
۴سال طول کشید. این سریال سال ۹۶کلید خورد 
و در پروســه تولید 2بار متوقف شد و در نهایت به 

پایان رسید، اما هیچ وقت به آنتن نرسید؛ سریالی که 
ابتدا قرار بود در ۴۰قسمت از شبکه یک پخش شود. 
حالا مشــخص نیســت دلیل عدم پخش سریال 
به خاطر کیفیت سریال است و اینکه سرنوشتش 
مانند »رعد و برق« بهروز افخمی خواهد بود  یا اینکه 
با ممیزی مدیران شبکه مواجه شده است. عیاری 
در سال های اخیر در اکران فیلم هایش و سریالی که 
ساخته چندان موفق نبوده اســت. از عدم اکران 
»خانه پدری« و بعدها اکران  محدودش تا عدم اکران 
»کاناپه« و در تلویزیون هــم »۸7متر« که هنوز 

تکلیف پخش آن مشخص نیست.

فیلم مهران مدیری به تدوین رسید اکران ویلای ساحلی؛ مهرماه

نمایشــگاه »همچنان جاری« که از 29تیر 
در موزه هنرهای معاصــر تهران آغاز به کار 

کرده، مروری بر بازتاب جریان عاشــورا در 
هنرهای تجسمی معاصر با آثاری از گنجینه 
موزه هنرهای معاصر تهران و گنجینه حوزه 
هنری است. در کنار این آثار، ادوات و لوازم 
تعزیه نیز از مجموعه شخصی مهدی دریایی 
از اراک به تهران آورده شده است. برخلاف 

نمایشگاه هایی که در موزه های معتبر دنیا 
برگزار می شود، این نمایشگاه کیوریتور یا 
نمایشــگاه گردان ندارد و در پوستر آن نام 
کسی به این عنوان نیامده است. با پرس وجو 
از روابط عمومی موزه، شعیب حسینی  مقدم 
به عنوان مدیر هنری نمایشگاه به ما معرفی 

شــد. حســینی مقدم عضو هیأت علمی 
دانشگاه صداوســیما و دانشجوی مقطع 
دکتری رشته پژوهش هنر در دانشگاه تهران 
است. با او درباره »همچنان جاری« و مسائلی 
که درباره کیفیت این نمایشگاه وجود دارد، 

گفت وگو کردیم.

موزه ای بودن آثار، نشانگر کیفیت آنهاست
گفت وگو با مدیر هنری نمایشگاه »همچنان جاری« که در موزه هنرهای معاصر برپاست

ناصر احدیگفت و گو
روزنامه نگار

روابط عمومی موزه شما را به عنوان مدیر هنری 
نمایشگاه به ما معرفی کرد، اما نام شما حتی با همین عنوان 
هم در پوستر نمایشگاه نیامده، درحالی که رسم است نام 
نمایشگاه گردانی که کار گزینش و ســازماندهی آثار را 

برعهده داشته در کنار نام نمایشگاه قید شود.
واقعیت این اســت در فاصله انتصاب مدیرکل مرکز تجسمی 
وزارت ارشاد، آقای محمد خراسانی زاده، به عنوان سرپرست 
موزه هنرهای معاصر تا برگزاری این نمایشگاه فرصتی تقریبا 
2هفته ای وجود داشت. ایشــان به من لطف دارد و قبلا من 
را به عنوان دبیر هیأت های اندیشــه ورزی اداره کل هنرهای 
تجسمی منصوب کرده بود. ایشــان می خواست موزه در ایام 
محرم و صفر تعطیل نباشد و نمایشــگاهی عاشورایی برگزار 
کند. به همین دلیل از من دعوت شد و عملا برای برگزاری این 
نمایشگاه تقریبا ۸روز بیشتر فرصت نداشتم. فقط حمل ونقل 
آثار و انتقال شان با رعایت اصول ایمنی به ۸-7روز زمان نیاز 
دارد. من با اصول پژوهش آشــنایی دارم و با بزرگان پژوهش 
کشور نشست وبرخاســت کرده ام . می دانم نمایشگاه گردان 
باید برای برگزاری نمایشگاه یک ســال کار کند اما ما چنین 
فرصتی نداشــتیم. به همین دلیل نخواســتم نامم به عنوان 

نمایشگاه گردان بیاید.
چرا قبول کردید در چنیــن فرصت کوتاهی 

نمایشگاه  برگزار کنید؟ 
به هر حال ممکن است کاری به شما پیشنهاد شود و نپذیرید 
اما همان کار به شخص دیگری پیشــنهاد شود و بپذیرد. این 
تفاوت افراد با هم اســت. من هم چون می خواســتم به تیم 
مدیریتی موزه کمک کنم این کار را پذیرفتم و به عنوان مدیر 
هنری در کنارشــان بودم. من بارها مدیــر هنری پروژه های 

مختلف بوده ام و اجرای این نمایشگاه برایم کار سختی نبود.
نمایشگاه گردان با انتخاب هایش رویکرد یک 
نمایشــگاه را تعیین می کند، اما در »همچنان جاری« 
این رویکرد اگر نگویم غایب، حداقل کمرنگ اســت که 
 یکی از دلایلش به   شــتابزدگی در برگزاری نمایشگاه

برمی گردد.
قبول ندارم که نمایشــگاه نخ تســبیح ندارد. در بخشــی از 
نمایشگاه نقاشی های قهوه خانه ای، در بخشی آثار سقاخانه، 
در بخشــی آثار مرتبط به تعزیه و در بخــش دیگر آثار حوزه 
هنری به نمایش گذاشته شده اســت. همین نشان می دهد 
که به دوره بندی آثار توجه شده اســت. از طرف دیگر اصرار 
داشتم آثاری که به نمایشــگاه می آید حتما موزه ای باشند. 
فرصت جمع آوری آثار از مجموعه های شخصی وجود نداشت. 
موزه ای بودن آثار کیفیت آنها را نشان می دهد، اما به هر حال 
ما باید از میان همین آثار موجود دست به انتخاب می زدیم. در 
ضمن قرار است به زودی نشست های علمی برگزار کنیم و در 
این نشست ها نقد هنری، نه نقد ژورنالیستی، انجام می شود 

که مکمل آن بخش پژوهشی نمایشگاه خواهد بود.
برخی آثار نمایشگاه چندان باکیفیت نیستند. 

مثلا نمونه های بهتری از نقاشی قهوه خانه ای وجود 
دارد که می شد در نمایشــگاه باشند یا برخی از 

آثار مهم ســقاخانه که به موضوع نمایشــگاه 
می خوردند، جایشان خالی است.

کیفیت نسبی است. همه آثاری که به نمایش درآمده 
باکیفیت هستند ولی ممکن است آثار باکیفیت تری 
از این آثار هم وجود داشــته باشــد. بازخوردهای 
خوبی هم از بازدیدکننده ها گرفته ایم که نشــان 

 می دهد با توجه به فرصت و محدودیت هایی که داشــته ایم 
آثار خوبی را به نمایشگاه آورده ایم.

رنگ تعــدادی از دیوارهای مــوزه را برای 
هماهنگی با موضوع نمایشگاه ســیاه کرده اید، اما فکر 
نمی کنید این رنگ ســیاه، با توجه به اینکه فضای موزه 
به طور عادی پرنور نیست و نورپردازی موضعی روی آثار 
انجام می شود، به خســتگی دید بازدیدکنندگان منجر 

شود؟
رنگ همه دیوارها سیاه نیست و بخشی از دیوارها سیاه شده 
و بخشی دیگر سفید است که نشــان دهنده تقابل خیر و شر 
اســت. من به موزه های زیادی در دنیا رفتــه ام و رنگ دیوار 
موزه ها با توجه به نمایشگاهی که دارند تغییر می کند. ما هم 
با توجه به موضوع نمایشگاه رنگ دیوارها را سیاه کردیم. برای 
کسی که یک یا حتی 2 و ۳ بار نمایشگاه را ببیند، رنگ سیاه 
خسته کننده نیست. دیدن رنگ سیاه شاید برای مراقبان موزه 
که مدام در این فضا حضور دارند کمی سخت باشد، اما برای 

بازدیدکنندگان مسئله ای ایجاد نمی کند.
دلیل انتخاب نام نمایشگاه، »همچنان جاری« 

چه بود؟
آثاری که به واقعه عاشورا ارتباط پیدا می کنند و الهام بخشی 
امام حسین)ع( در اثرشان دیده می شود در این نمایشگاه 
در کنار هم قرار گرفته اند. حالا ممکن است در اثری یک 
المان عاشورایی استفاده شده باشد یا در اثر دیگری به 
یک رویکرد اجتماعی مثل تعزیه پرداخته شده 
باشــد. اینکه می گوییم »همچنان جاری« 
به دلیل جریان داشتن واقعه عاشورا در هنر 

ایران است.
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